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	Аннотация
	[RUS]
В статье обобщаются экспериментальные данные о характере повреждений металлов. 
Выполнен обзор различных способов построения математических моделей поврежденности. 
Рассматриваются различные варианты учета анизотропии, возникающей в процессе повреждения. 

[ENG]
The article generalizes experimental data about the nature of damages in metals. 
A review of different ways of building mathematical models of the damage is presented. 
Different methods of taking account of anisotropy appearing in the damage process are considered. 
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	Аннотация
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В статье рассматриваются актуальные проблемы информатизации конструкторских работ, являющиеся в настоящее время предметом исследований кафедры информационных систем и технологий ННГАСУ. 

[ENG]
The article deals with relevant problems of structural design computerization currently under research at the department of information systems and technologies of Nizhny Novgorod State University of Architecture and Civil Engineering (NNGASU). 
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В статье рассмотрены вопросы влияния ребер жесткости на напряженно-деформированное состояние стенки двутавровой балки в зоне чистого изгиба. Получены выражения для определения напряжений в зоне сопряжения ребра жесткости со стенкой балки. Выполнено сравнение результатов аналитического расчета с численным решением методом конечных элементов. 

[ENG]
The article discusses impact of stiffening plates on a mode of deformation of a web plate of an I-beam at an area of pure bending. Expressions for stress calculation at the connection of a stiffening plate with a beam web plate are given. The results of analytical calculations and a numerical solution by means of a finite-element method are compared. 
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Для линейных дискретных динамических систем синтезируются линейные дискретные законы управления такие, что состояние равновесия замкнутой системы становится устойчивым и выполняются заданные ограничения на управляемые переменные. 
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Linear discrete-time control startegies are synthesized for linear discrete-time dynamic systems such that the equilibrium state of the closed-loop system is stable and given output constraints hold. 
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В статье описывается модель обеспечения качества строительной продукции при возведении общественных и гражданских зданий из монолитного железобетона в условиях современной строительной площадки. 
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The article describes a model for ensuring quality of construction products while building public and civic buildings of cast-in-situ reinforced concrete at a modern construction site. 
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В статье приводятся результаты исследования биологической стойкости цементных композитов с добавками содержащими гуанидин. Подтверждены высокие биоцидные свойства и широкий спектр действия препаратов. Их введение позволяет придать цементным композитам фунгицидность и грибостойкость. Отмечено увеличение прочности и улучшение ряда их физико-механических свойств. 
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The article presents the results of the study of biological stability of cement composites with additives containing guanidine. The high biocidal characteristics and a broad spectrum of action of the preparations are confirmed. Their introduction allows to add fungicidal ability and fungous resistant to the cement composites. Increase of toughness and improvement of their physical-mechanical characteristics are noted. 
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В статье приведены результаты расчета температурного режима гидроузла на ручье Уэся-Лиендокит (Республика Саха, Якутия) 

[ENG]
The article presents the results of calculation of temperature conditions of the waterworks facility on the stream of Liendokit (Saha Republic, Yakutia) 
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	Аннотация
	[RUS]
В статье предложена математическая модель расчета режимов предочистки воды поверхностных источников с использованием биопоглотителя, учитывающая влияние различных факторов. Данная статья является продолжением материалов, изложенных в статье «Разработка экологически безопасных технологий подготовки питьевой воды с использованием естественных биоценозов» (Приволжский научный журнал, №4, 2009 ,. С. 142-147) 

[ENG]
The article offers a mathematical model of calculation of the optimum conditions of surface water pretreatment with the use of bioabsorbers, which considers the influence of different factors. This article is a continuation of the materials, presented in the article Development of ecologically safe technologies of drinking water treatment with the use of natural biocenoses (the Privolzhsky scientific journal, №4, 2009, p. 142-147) 
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	Аннотация
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На основе научного обоснования процессов тепломассообмена в объеме теплиц в теплый период года выявлены и разработаны методы и средства по созданию и управлению динамикой температурно - влажностных параметров и воздушных режимов с помощью комплексных систем снятия перегрева в теплицах в круглогодичном и суточном режимах эксплуатации теплиц при минимуме энергозатрат. 
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On the basis of scientific justification of the heat-mass exchange processes inside hothouses during a warm period of a year methods and means that control dynamics of temperature, moisture and air conditions with the help of complex systems preventing superheating in the hothouses during the all-the-year-round operation or twenty-four-hour operation at minimum power inputs are developed. 
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	Аннотация
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В статье представлены результаты теоретических исследований теплотехнических характеристик новых углеводородных смесей переменного состава. Это обусловлено необходимостью решения проблемы эффективного сжигания различных видов композиционного топлива. 
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The article deals with the main results of theoretical research on the heat engineering characteristics of new variable hydrocarbon compositions. It's stipulated by the necessity to solve a problem of efficient composite fuel combustion. 
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	Аннотация
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Рассмотрена новая конструкция воздухораспределителя для подачи воздуха непосредственно в технологическое оборудование и зону пребывания работающего персонала, благодаря которой решается задача получения высокого коэффициента затухания приточной струи и более равномерной скорости воздушного потока по всей его длине на выходе в обслуживаемую зону помещения. 
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The article investigates a new design of an air distributor to feed air directly into technological equipment and staff working place. Such a design leads to the high extinguishing on the entire length of the output jet at the point of service area. 
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	Аннотация
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В статье предложены и обоснованы аналитические зависимости для определения коэффициента влагопроводности строительных материалов на основе теории потенциала влажности, позволяющие определять интенсивность потока влаги через ограждения и их влажностный режим. 

[ENG]
The article suggests and justifies the analytical dependencies for determination of the hydraulic conductivity coefficient of constructional materials on the basis of the moisture potential theory. These dependencies allow to determine the rate of moisture flow through the enclosure and moisture conditions of walling. 
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	Аннотация
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Полученные теоретическо-экспериментальные значения коэффициентов тепломассопереноса и разностей потенциалов влажности в слое сохнущей травы позволяют рассчитывать интенсивность и контролировать массовую скорость влагоотдачи и качество сушки травы системами активной вентиляции. 
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The received theoretical and experimental values of factors of heat-mass transfer and differences of moisture potentials in a layer of drying grass allow to calculate intensity and to control mass speed of moisture transfer and quality of grass drying by means of active ventilation systems. 
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	Аннотация
	[RUS]
Предложены конструкции механических вращающихся распылителей, позволяющие получать практически монодисперсный состав капель в распыле. Устройства могут использоваться в брызгальных бассейнах и градирнях систем кондиционирования и оборотного водоснабжения при распыливании загрязненной (рециркуляционной) воды. Численным моделированием исследовано влияние нитевидных каплеообразующих элементов на динамику каплеобразования и размер капель при их формировании из капилляров в поле силы тяжести. Показаны возможные режимы монодисперсного каплеобразования при распыливании вращающимися распылителями с гибкими нитями.

[ENG]
The article offers designs of rotating mechanical dispensers making possible to obtain almost monodisperse droplets. These devices can be used in the spray ponds and cooling towers of conditioning and water recycling systems for atomizing polluted (recirculated) water. The influence of flexible filaments on the dynamics of drop's detachment and drop's sizes at their formation in the gravity field is investigated through numerical simulations. Possible modes of monodisperse drop's formation by using rotating atomizers with flexible filaments are described. 
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Статья посвящена особенностям авторских подходов к архитектурно-художественному синтезу в формировании восприятия архитектуры. В статье выявлен ряд подходов к синтезу: обращение архитектора к литературным аналогиям, историческим образцам, к архетипам, к новым технологиям, к знаковым ассоциациям. В статью вошли материалы НИР Министерства образования и науки РФ на тему «Разработка теоретических основ в архитектурной деятельности в аспекте художественного синтеза», руководитель А.Л. Гельфонд, 2010 г. 
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The article is devoted to the features of author's approaches to architectural-artistic synthesis in formation of architectural perception. A number of approaches to synthesis are revealed in the article: reference of an architect to literary analogies, historical samples, archetypes, new technologies, sign associations. The article includes research materials of the Ministry of Education and Science of the Russian Federation on the theme «Working out a theory of architectural activity with regard to art synthesis» under the supervision of A.Gelfond, 2010. 
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В статье рассматривается история строительства здания нижегородского областного суда, построенного в 1896 г., выявлены его характерные черты для архитектуры ХIХ в. и отмечены основные реставрационные работы. 

[ENG]
The article deals with the history of construction of the Nizhegorodsky regional court which was built in 1896. Its characteristic features of architecture of the XIX century are revealed. The main restoration works are described. 
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Статья рассматривает вопросы территориального регионального планирования и архитектурной типологии зданий и сооружений в структуре нефтегазового кластера. Автором представлены предложения формирования нефтегазового кластера на основе разрабатываемой матрично-лучевой модели. 
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The article considers questions of territorial regional planning and architectural typology of buildings and constructions in the structure of an oil & gas cluster. Suggestions for the oil & gas cluster formation on the basis of a matrix-beam model under development are presented by the author. 
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В статье раскрыто понятие трансдисциплинарного метода и рассмотрены варианты его применения в архитектуре, изложены математические методы обработки информации и возможность их использования в анализе архитектурной среды, предложен алгоритм метода комбинирования частных решений и рекурсии в контексте архитектуры. 
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The article describes the concept of a transdisciplinary method and considers variants of its application in architecture, mathematical methods of processing information and possibility of their use in the analysis of the architectural environment are stated, an algorithm of combining private solutions and recursion in an architecture context is offered. 
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	Аннотация
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В статье рассматривается вопрос о динамическом скейлинге самоорганизующихся дренажных сетей. Самоорганизующиеся дренажные сети возникают в системах со случайно растущим потенциалом и по своим структурным свойствам напоминают дренажные системы бассейнов крупных рек. Существенным отличием самоорганизующихся дренажных сетей от стационарной структуры речных потоков является динамический характер их существования. Построено динамическое обобщение принятого в гидрологии описания стационарной структуры потоков дренажных систем речных бассейнов, которое опирается на совокупность эмпирических законов Хака, Хортона и Токунаги. 
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The article discusses dynamic scaling of self-organizing drainage networks. Self-organizing drainage networks emerge in the systems that have random potential growth, and their structural properties are similar to those of drainage systems of large rivers' basins. But in contrast to the stationary structure of rivers' currents, the self-organizing drainage networks' nature is dynamic. Based on a set of empiric laws established by Hack, Horton and Tokunaga a dynamic abstraction of stationary currents structure of rivers' basins drainage systems, which is widely accepted in hydrology, is built. 
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В статье выявляется основная направленность изменений геологической среды урбанизированных территорий; рассматриваются факторы, осложняющие строительство и эксплуатацию инженерных сооружений. 
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The article reveals main changes of urban territories geological environment, discusses factors that complicate construction and exploitation of engineering structures 
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В статье рассматриваются факторы, определяющие развитие эрозионных процессов. Используя методику типизации геологической среды на примере Старооскольского административного района, расположенного в пределах Курской магнитной аномалии, выделены участки с различной степенью устойчивости к процессам водной эрозии. 
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The article addresses the factors that determine development of erosion processes. Using a method of typification of the geological environment on the example of the Stariy Oskol administrative district located within the Kursk Magnetic Anomaly, areas with various degree of stability to erosion processes are identified. 
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	Аннотация
	[RUS]
В статье рассматриваются вопросы создания высокоэффективной технологии очистки сточных вод птицефабрики, включающей очистку биомембранными методами. Приводится уравнение кинетики окисления сточной воды птицефабрики, полученное в ходе проведенных исследований. 

[ENG]
The article addresses issues of developing efficient technology of treatment of poultry factory wastewaters, including biomembrane methods. An equation of the rate of poultry factory wastewaters oxidation obtained during the carried out researches is presented. 
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	Аннотация
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В статье предложен механизм управления инновационным развитием как фактором экономического роста промышленного предприятия на основе оценки вклада инновационных факторов в экономический рост предприятия, анализа влияния научной базы технических разработок и изобретений на инновационное развитие предприятия, которое должно обеспечить создание конкурентоспособного предприятия и сохранение его устойчивости. 
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The article proposes a mechanism of innovation development management as a factor of economic growth of an industrial enterprise on the basis of assessment of innovation factors contribution into the economic growth of an enterprise, analysis of the impact of scientific base of technical inventions on the enterprise innovation development that should provide establishment of a competitive and sustainable organization. 

	Текст
	

	Ключевые слова
	[RUS]
инновационное развитие 
инновационный фактор экономического роста 
инновационная активность 

[ENG]
innovation development 
innovation factor of economic growth 
innovation activity 

	Ссылки
	Российский статистический ежегодник. 2009 : стат. сб. / Федер. служ. гос. стат. - М. : Росстат, 2009. - 795 с. 

По данным Статкомитета СНГ [Электронный ресурс]. - Режим доступа : http://www.cisstat.com. 

Eurostat 2009 [Электронный ресурс]. - Режим доступа : http://epp.eurostat.ec.europa.eu 

Касс, М. Е. Основные направления формирования модели инновационного развития предприятия / М.Е. Касс // Управление в социальных и экономических системах : сб. ст. V Междунар. науч.-практ. конф. / Пензен. гос. с./х. акад. - Пенза, 2007. 

Глисин, Ф. Инновационная деятельность промышленных компаний / Ф. Глисин // Экономист. - 2005. - № 4. 

Denison, E. Trends in American economic growth, 1929-1982 / Е. Denison. -Washington : Brookings institution, 2001. 

Касс, М. Е. Разработка эффективных методов анализа инновационной деятельности предприятий / М. Е. Касс // Развитие инновационного потенциала отечественных предприятий и формирование направлений его стратегического развития : сб. материалов V Всерос. науч.-практ. конф. / Пензен. гос. с./х. акад. - Пенза, 2007. 

Стратегия развития предприятия и инновационные приоритеты // Проблемы теории и практики управления.- 2005. - № 6. 

	Файлы
	


	Раздел
	

	Страницы
	208-214 

	Тип
	[RAR] - Научная статья 

	Коды
	[УДК] 65.01 

	Заглавие
	[RUS]
УПРАВЛЕНИЕ ПРОЕКТАМИ ПО СТРОИТЕЛЬСТВУ ПРИРОДООХРАННЫХ ОБЪЕКТОВ 

[ENG]
MANAGEMENT OF PROJECTS ON BUILDING NATURE PROTECTION OBJECTS 

	Авторы
	[RUS]
САКСИНА 
Елена Геннадьевна 
Россия, 603950, г. Н. Новгород, ул. Ильинская, д. 65. Тел.: (831) 430-54-37; факс: (831) 430-19-36 
a.g.saksin@mail.ru 
ГОУ ВПО «Нижегородский государственный архитектурно-строительный университет» 
канд. экон. наук, доцент кафедры экономики, финансов и статистики 

[ENG]
SAKSINA 
Elena Gennadevna 
65, Iljinskaya str., 603950, Nizhny Novgorod, Russia. Тel.: +7 (831) 430-54-37; fax: +7 (831) 430-19-36 
a.g.saksin@mail.ru 
The Nizhny Novgorod State University of Architectural and Civil Engineering 
candidate of economic sciences, senior lecturer of the chair of economy, finance and statistics 

	Аннотация
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В статье рассмотрены факторы внешней и внутренней среды, влияющие на продолжительность инвестиционного цикла экологического проекта. Предложены организационно-экономические методы управления по сокращению инвестиционно-строительных процессов и затрат ресурсов при возведении природоохранных объектов 
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The article considers factors of the external and internal environment influencing the duration of a reinvestment cycle of an ecological project. Organizational-economic management methods on reduction of investment-building processes and resources consumption at the erection of nature protection objects are offered. 
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	Аннотация
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В статье рассмотрены существующие критерии оценки эффективности работы транспортной системы, показаны их достоинства и недостатки. Предложен способ оценки эффективности транспортной системы любого региона, на основе критерия степени адаптации к изменяющимся условиям хозяйствования. Показаны пути совершенствования существующих транспортных систем. 
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The article examines the existing criteria of the transportation system operation efficiency, describes its advantages and drawbacks. A new method of assessment of the transportation system efficiency of any region on the basis of a criterion of the degree of adaptation to the changing economical environment is offered. Ways of development of the existing transportation systems are shown. 
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В статье представлены теоретические исследования природы разнообразия экономических систем. Показано, что полное разнообразие экономических систем складывается из функционального и структурного разнообразия. При этом величина структурного и функционального разнообразия определяется уровнем технологического уклада экономической системы и возможностями производственных ресурсов. Получено аналитическое выражение, характеризующее структурное разнообразие экономической системы. Установлено, что рентабельность основной деятельности экономической системы можно рассматривать, как показатель степени организованности. 
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The article contains theoretical research on the nature of multiplicity of economic systems. It is shown that complete multiplicity of economic systems takes off functional and structural multiplicity. The volume of functional and structural multiplicity depends on a level of economic system technological structure and capabilities of manufacturing resources. An analytic form describing structural multiplicity of an economic system is given. It was proved that profitableness of an economic system basic activity may be considered as an indicator of the degree of orderliness. 
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	Аннотация
	[RUS]
В статье предлагается принципиально новая концепция организации и социального функционирования градостроительного пространства мультикультурного региона. В ней нашли отражение сложные и дискуссионные вопросы структурирования объектов градостроительной культуры - от социальных функций до бытования градостроительных пространств локальных сообществ. 
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The article introduces quite a new conception of organization and functioning of the urban space in a multicultural region, with its complex and disputable questions of structuring urban culture objects: from social functions to the existence of urban spaces of local communities in a globalized world.
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	Аннотация
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В статье представлены результаты анализа методологического аспекта оценки качества образования в вузе, осуществлено сопоставление сложившихся в педагогике высшей школы идей и концепций, обоснована продуктивность компетентностного подхода в оценке качества образования. Автор рассматривает различные трактовки понятий «качество образования», «оценка качества образования», «компетентность», «компетенция» и предлагает собственную характеристику системы оценки качества образования в вузе. 

[ENG]
The article interprets the results of the analysis of the methodological aspect of the evaluation of the quality of education in a university, presents the comparison of the existing ideas and concepts in the university didactics and proves the productive effect of the competence approach in the quality evaluation of education. The author considers several shades of meaning of such notions as «quality of education», «competence», «language competence» and suggests his own concept of the evaluation system of the quality of university education. 
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	Аннотация
	[RUS]
В статье предложена модель организации познавательной деятельности студентов в информационно-образовательной среде вуза с применением технологий электронного обучения, позволяющая уточнить педагогические условия повышения эффективности познавательной деятельности. 

[ENG]
The article suggests a model of organisation of informative activity of students in the information-educational environment of a higher school with application of technologies of electronic training. This model allows to specify pedagogical conditions for increasing efficiency of informative activity. 
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	Аннотация
	[RUS]
Выявлен ряд существенных противоречий в теории и практике профессиональной подготовки педагогов. Проанализированы различия между психологией творчества и педагогикой творчества. Представлены основные базовые слагаемые педагогической деятельности. Разработанная концептуальная модель развития педагогической креативности построена в контексте креативно-педагогической методологии и учитывает взаимосвязь ее компонентов. Рассмотрены условия, необходимые для развития педагогической креативности. Обозначена цель креативной направленности обучения и воспитания. 

[ENG]
A number of main contradictions is found out between the theory and practice of vocational training of teachers. Differences between psychology of creativity and pedagogics of creativity are analyzed. Basic categories of pedagogical activity are presented. The developed conceptual model of pedagogical creativity is constructed in the context of creative-pedagogical methodology. It takes into account some correlation of its components. The conditions required for the development of pedagogical creativity are considered. The purpose of creative orientation of training and education is marked.
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В статье рассматривается проблема становления высшего дополнительного профессионального образования в Нижегородской губернии в начале XX века. На основе историко-сопоставительного анализа обосновано развитие отдельных видов дополнительного профессионального образования в первых университетах Нижнего Новгорода. 

[ENG]
The article considers the problem of formation of the higher additional vocational education in the Nizhny Novgorod province in the beginning of the XX century. On a basis of historical-comparative analysis the development of individual kinds of additional vocational training at the first universities of Nizhny Novgorod is substantiated. 
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В статье рассматривается применение информационных технологий при создании новых образовательных проектов и учебных программ. Автором предлагается собственный вариант программы, который может быть использован в любом учреждении общего и дополнительного образования. Цель программы - формировать способности к творчеству, развивать вкус и творческую активность. 

[ENG]
The article considers application of information technologies for creation of new educational projects and programs. The author offers her personal version of a program, which could be used in any organization providing general or additional education. This program aims at the development of artistic skills, taste and creative activity. 
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	Аннотация
	[RUS]
В статье по результатам опроса 518 человек  исследуется управление временем различными профессиональными группами. Для опроса использован модифицированный вариант анкеты, разработанной Кауфман-Скарбороу и Линдквистом (1999). Дискриминантный анализ показывает, что анкету можно использовать для оценки статистически значимых отличий различных профессиональных групп. Управление временем исследуется по следующим трем факторам: удовлетворенность организацией рабочего времени, планирование времени и монохромный-полихромный режим работы. Наиболее существенные различия в управлении временем были выявлены между группами пилотов гражданской авиации и медсестрами: пилоты более склонны к планированию времени и выполнению различных действий одновременно, чем медсестры.


[ENG]
The article presents results of examination of persons of different vocational groups (N = 518) in Germany with respect to their time management practices. A modified version of the questionnaire developed by Kaufman-Scarborough and Lindquist (1999) was used. A discriminant analysis shows that the questionnaire can be used to statistically differentiate different vocational groups. A factor analysis yielded three orthogonal factors: time satisfaction, time scheduling, and monochronicity-polychronicity. The most striking differences in the factor levels have been found between pilots and nurses: pilots are significantly more prone to time scheduling and polychronicity than nurses. 
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	Аннотация
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В статье приводятся различные точки зрения ученых на проблему образа мира 
в отечественных психологических исследованиях. Особое внимание уделяется  эмпирическому изучению становления субъективной картины мира студентов в условиях вузовской подготовки.


[ENG]
The article presents various points of view of scientists on a problem of the world image in domestic psychological researches. A special attention is given to the empirical studying of formation of a subjective picture of the world of students under conditions of higher school education .
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В статье обосновывается актуальность проблемы профессионально-педагогической подготовки педагогов с ориентацией на культурологический подход в образовании и, в частности, формирования социокультурной компетентности у будущих специалистов дошкольных образовательных учреждений. Дается анализ терминов «социокультура», «социокультурное развитие», «социокультурная деятельность», определение понятия «социокультурная компетентность». 

[ENG]
The article is concerned with the importance of the problems of professional pedagogical training of teachers with the orientation to the cultural trend in education and, particularly, the upbringing of socio-cultural competence of future nursery school teachers. In the present paper the analysis of the terms of “socio-culture”, “socio-cultural development”, “socio-cultural activity”, “socio-cultural competence” is given.
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Статья посвящена подготовке педагогов к работе с детьми с «ограниченными возможностями здоровья» в условиях инклюзивного обучения. Особое внимание уделено организации учебного процесса .
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The article is devoted to preparation of teachers for work with children with “the limited possibilities of health” in conditions of inclusive training. The special attention is given to the organization of educational process
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	Аннотация
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В статье раскрываются социокультурные и психолого-педагогические аспекты формирования у детей знаково-символической деятельности (ЗСД). Классифицируются функционально-психологические предпосылки формирования ЗСД в старшем дошкольном и младшем школьном возрастах. Обозначаются основные направления психолого-педагогической работы по формированию у детей ЗСД, приводится типология знакового материала и развивающих игр. 
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The article tackles socio-cultural and psychological and pedagogical aspects of sign-oriented and symbolical activity of children (SOSA). It represents a classification of functional and psychological premises of SOSA molding with the children of preschool age and junior pupils. The main directions of research on SOSA of children are enumerated. Different sign materials and games of skill are taken into consideration. 
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В статье анализируется понятие «психолого-педагогическая культура» с точки зрения системного подхода с позиций онтологического и гносеологического направлений 
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The article deals with the system analysis of the term psycho-pedagogical culture from the ontological and gnosiological aspects 
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	Аннотация
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В статье рассматриваются концептуальные подходы к определению маргинальности в социальных процессах, развивающихся в пространстве современного города в связи с социокультурным переструктурированием общества. 
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The article considers conceptual approaches to the definition of marginality in social processes being developed in the space of a modern city in connection with the sociocultural restructuring of the society 
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	Аннотация
	[RUS]
В статье показано, что в условиях становления информационного общества, стремительно формирующаяся искусственная виртуально-информационная реальность, изменяет социальную действительность, как в положительную, так и в отрицательную сторону. Одной из основных причин подобных трансформаций оказывается создание информационных квазисубъектов, вытесняющих из социального взаимодействия человека. Именно эта проблема остается до сих пор мало изученной и требует тщательного исследования для создания механизмов нейтрализации разрушительного влияния информационных технологий на человека и его окружение. 

[ENG]
The article shows that during formation of an information society the rapidly formed virtual-information reality changes the social reality both positively and negatively. Creation of information quasi-subjects superseding from the social interaction a person appears to be one of the principal causes of such transformations. This problem still remains poorly studied and demands careful research for creation of mechanisms of neutralization of destructive influence of information technologies on a person and his environment. 
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